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Úvodní slovo redakce
Vážení občané,
 počínaje tímto vydáním bude čelní stranu Těchonínských listů (TL) zdobit znak obce Těchonín. 
Zveřejňování tohoto symbolu již nic nebrání, protože dekret o udělení znaku a vlajky již naše obec 
má. Vcelku podrobná informace ke znaku a vlajce naší obce byla podána v TL JARO 2013. Pro úpl-
nost ještě v těchto listech zveřejňujeme fotografii s textem ze slavnostního aktu předávání dekretu 
v Praze.
 V minulém čísle jsem se zmiňoval o tom, že budete informováni o průběhu příprav oslav 500. vý-
ročí první písemné zmínky o naší obci, které se uskuteční v roce 2014. Komise pro oslavy se prozatím 
sešla jedenkrát. Na jednání komise padla řada námětů a návrhů k náplni oslav, jejich rozsahu, jak je 
zabezpečit organizačně a finančně a k termínu jejich konání. Návrhy se musí vytříbit a s jistým odstu-
pem času a po získání nezbytných informací vyhodnotit na dalším jednání komise pro oslavy. To již 
bude konkrétnější a měly by z něho vzejít návrhy pro zasedání zastupitelstva obce. Zdánlivě je času 
dost, ale otálet nelze a k projednání návrhu v zastupitelstvu obce by mělo dojít rozhodně v podzim-
ních měsících. Zásadní informace je ta, že prozatím není nic definitivně rozhodnuto ani schváleno. 
 Co lze alespoň nastínit z prvního jednání komise pro oslavy. Průběh oslav soustředit do jednoho 
dne, nejlépe na sobotu s případným doprovodným, asi sportovním programem předcházející pátek 
odpoledne a následující neděli. Jisté je, že se oslavy budou konat v létě, v úvahu připadá i sobota před 
těchonínskou poutí v měsíci červenci. Do programu oslav bude zahrnuta dopolední prohlídka obce, 
případně základní školy, mateřské školy a hasičské zbrojnice. Zvažována je i videoprojekce ze života 
v obci. Odpoledne by to mohl být asi šestihodinový kulturní program s vystoupením dětí z mateřské 
školy, žáků základní školy, dětí ze zájmových kroužků, místního divadelního kroužku a hudebních 
skupin z okolí za účasti baviče. Míst, kde lze kulturní program provést, moc není. V úvahu připadá 
hřiště pod školou, za pěkného počasí vcelku dobré místo. Počítá se i s využitím prostoru u hasičské 
zbrojnice. S využitím sálu bývalého kina nelze moc počítat. S občerstvením je uvažováno na několika 
místech. Počítá se s vydáním kratší publikace zaměřené na přiblížení historie naší obce a na to jak se 
obec v určitých obdobích vyvíjela. V publikaci budou fotografie dobové a ze současnosti. Nepůjde 
o literární dílo, poněvadž do několika, byť i desítek stránek nelze vtěsnat vše. Publikace bude určena 
všem občanům obce, dále těm, kteří se v naší obci narodili a žijí jinde, těm kteří v naší obci žili a od-
stěhovali se, a dále všem, kteří mají k naší obci dobrý vztah a mají ji rádi. Uvažuje se i o vydání nové 
pohlednice obce. Z průběhu oslav bude vhodné zajistit videozáznam.
 Jak se říká, každá legrace něco stojí. Finanční zatížení půjde především na obec a v rozpočtu 
obce na rok 2014 se s tím musí počítat. Bude nutné najít rozumný kompromis, co se týká uvolnění 
finančních prostředků. Na akce tohoto typu lze snad získat finanční příspěvek z krajských prostředků, 
řádově ve výši několika desítek tisíc Kč. Počítá se též se sponzorskými dary.
 Tolik prozatím ke konání oslav. V příštím vydání TL budete o průběhu příprav oslav opět infor-
mováni.
  Děkujeme Vám, vážení občané za stálou přízeň a těšíme se na vaše připomínky a náměty do 
9.vydání TL. Další TL vyjdou v pondělí 23.prosince 2013 a bude v nich vložená příloha s praktickými  
informacemi jako v loňském roce. 

 Věříme, že bude babí léto, a tak si ho všichni pěkně užijme. 

 Karel Vencl

Foto na obálce: Základní škola v Těchoníně v novém kabátě (foto: Josef Sedláček)
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Vážení spoluobčané, 
 věřím, že jste o letních dovolených a prázdninách načerpali dost sil i elánu do další uspokojující tvůrčí 
práce a studií. Pedagožky mateřské školy a prvního ročníku základní školy přivítaly nové dětské tváře, ško-
láci zase povýšili o jeden ročník a stávají se zkušenějšími.
 Zastupitelé obce také během léta svými činy posunuli obec o další metu dále. S využitím  evropských 
fondů bylo v termínu dle smlouvy o dílo provedeno zateplení a výměna otvorových prvků základní školy (po-
drobnější informace v příštím čísle TL). V objektu ZŠ byla zřízena nová sociální zařízení v 1. a 2. nadzemním 
patře, nové rozvody vody, kanalizace, nové vytápění (změna z el. akumul. kamen na kondenzační plynový 
turbo-kotel) s měděným teplovodním potrubím a nástěnnými tělesy. Kolem objektu ZŠ byl také upraven 
terén a chodník. Dále proběhla rekonstrukce dvou obecních nájemních bytů vč. plynofikace v čp.171 a 172. 
Provedli jsme opravu zábradlí na břehu řeky u mostu. Pro místní sbor dobrovolných hasičů se zakoupil devíti-
místný dopravní automobil kombi Ford transit, který je  nutné upravit dle platné legislativy pro využití dotace 
z Pardubického kraje. V této chvíli je vyvěšená výzva pro výběr zhotovitele zakázky Obnova zeleně v obci 
Těchonín, jejíž realizace by měla proběhnout v roce 2014. Momentálně je také vypracováván nový Pasport 
místních komunikací, původní již neodpovídal platné legislativě. Také se uskutečňuje rekonstrukce veřejného 
osvětlení v trase směrem na Stanovník při realizaci rekonstrukce nízkého napětí. Postupně jsou vyřizovány 
žádosti oprav obecních bytových domů, bytů, výměn PVC a kuchyní v nájemních obecních bytech.
 Z důvodu zvyšujícího se počtu stížností na volně pobíhající psy v obci žádám všechny jejich majitele, 
aby je vodili na vodítku a nenechávali je bez dozoru volně pobíhat. Omezují a ohrožují spoluobčany, znečiš-
ťují i ty trávníky, na kterých si děti hrají, a je tím ztížena i údržba trávníků.
 Dále bych chtěl upozornit na stav chodníků kolem bytových domů, a to hlavně u čp.178, 179 a 180. Tyto 
chodníky byly provedeny pro chůzi. Stav těchto chodníků se stále zhoršuje a nájemníci si stěžují na jejich 
nerovnost. Bylo ale zjištěno, že sami nájemníci tyto chodníky užívají i pro jízdu automobily a nejen v oje-
dinělých případech. Vzhledem k tomu, že řidiči těchto automobilů i přes vyvěšení zákazu jízdy na těchto 
chodnících nepochopili princip, bude se tímto obec dále zabývat.
 Na závěr s ohledem na období sklizní přeji všem pěstitelům, zahrádkářům, zemědělcům, aby sklidili jak 
kvantitu, tak i kvalitu.
          Daniel Krejsa

Pár řádků od starosty

Daniel Krejsa, starosta obce Těchonín, přebírá z rukou předsedkyně Poslanecké sněmovny Parlamentu  
České republiky paní Miroslavy Němcové dekret o udělení znaku a vlajky obci Těchonín.

K předání došlo ve Státních aktech Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky dne 10. června 2013.
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Smlouvy o dílo      
• ZO schvaluje:                    10-0-0

Smlouvu o dílo na: „Rekonstrukce otopné soustavy a zdroje tepla v budově ZŠ Těchonín“.
Objednatel: Obec Těchonín. Zhotovitel: Stavorecykla s.r.o. Ústí nad Orlicí.
Termíny a lhůty plnění : Zahájení stavebních prací 1.7.2013, termín dokončení 15.9.2013.
Cena bez DPH: 759 282 Kč.

• ZO schvaluje:                    10-0-0
Smlouvu o dílo na: „Dodávku a zhotovení orientačního osvětlení Těchonín – Stanovník“.
Objednatel: Obec Těchonín. Zhotovitel: VČE – montáže a.s., Pardubice.
Termíny a lhůty plnění: Zahájení stavebních prací 27.6.2013, termín dokončení 30.9.2013.
Cena bez DPH: 223 520 Kč.

Finance, kontrola přijatých usnesení 
• ZO bere na vědomí zprávu předsedy finančního výboru p. Motyčky o plnění rozpočtu obce 

za I. pololetí roku 2013. S plněním rozpočtu nejsou vážné problémy. Výdaje byly překro-
čeny na kapitole požární ochrana, a to z důvodu nákupu automobilu pro potřeby hasič-
ského sboru. Změny v rozpočtu obce jsou předkládány zastupitelstvu obce ke schválení. 
K 30.6.2013 bylo na běžnému účtu 4 mil. 98 tis.545 Kč a v pokladně 12 185 Kč.

• ZO bere na vědomí zprávu účetní paní ing. Žofkové o placení poplatků za I. pololetí 2013. 
Poplatky za psy a komunální odpad byly uhrazeny občany ve výši 317 264 Kč.

• ZO bere na vědomí zprávu předsedy kontrolního výboru p.Vencla o plnění přijatých usnesení za-
stupitelstvem obce v I. pololetí roku 2013. Přijatá usnesení byla především schvalovací, případné 
termíny v nich uložené byly dodržovány. Rozebral připomínky občanů od počátku roku 2013, vzne-
sené na zasedáních zastupitelstva obce. Na připomínky bylo reagováno většinou hned na zasedá-
ních. Například ke změně místa konání schůzí zastupitelstva došlo na základě připomínky. Několik 
připomínek bylo i k špatné slyšitelnosti místního rozhlasu v některých místech. Dle pana Šafáře, 
který se zástupci dodavatelské firmy jednotlivá místa prošel, byly provedeny některé opravy a se-
řízení. Pan Šafář doporučil přemístit reproduktory od čp.166 na jiný sloup směrem do Hluchova 
a v dolní části obce přemístit reproduktory od hospody na jiný sloup směrem k Celnému. Přemístění 
bude provedeno v měsíci říjnu.

Smlouvy, žádost (všechny schváleny)            10-0-0
• ZO schvaluje : „Smlouvu o dílo“ mezi objednatelem Obcí Těchonín a zhotovitelem ing. Jaroslavem 

Fleglem – Poradenská a konzultační činnost, zpracování odborných studií a posudků, Pardubi-
ce. Předmětem plnění smlouvy je zhotovení pasportu místních komunikací obce Těchonín včetně 
částí Celné a Stanovník, v termínu do 30.9.2013. Dílo bude vyhotoveno a předáno 2x v tiskové 
podobě a 1x na CD ve formátu pdf. Cena za zhotovení díla včetně DPH je v částce 17 900,- Kč. 
(Zhotovení pasportu je v souladu s ustanoveními silničního zákona č.13/1997 Sb. a prováděcí vy-
hlášky č.104/1997 Sb.).

• ZO schvaluje : „Dodatek č.1“ ke „Smlouvě o poskytnutí příspěvků“, již dříve uzavřené mezi Sdru-
žením obcí Orlicko a obcí Těchonín. Členské příspěvky bude obec Těchonín poskytovat v období 

Schůze dne 
14.8.2013

přítomno zastupitelů: 10 
(omluvena Hana Jentschková)

přítomno občanů: 6

Z jednání ZastuPitelstva obce
Schůze dne 
26.6.2013

přítomno zastupitelů: 10
mimořádná schůze                                                                                  (omluven Vlastimil Všetička)

přítomno občanů: 0
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let 2013 – 2024. Příspěvky za toto období dosáhnou celkem výše 153 977 Kč. Předmětem příspěv-
ků je úhrada nákladů dluhové služby spojených s úvěrem na realizaci komplexního projektu lyžař-
ské běžecké turistiky v letech 2006 – 2008, název neinvestičního projektu je Orlicko-Kladsko – Vše 
a ještě více. Dále budou příspěvky využívány na zajištění provozu v lyžařské běžecké oblasti Suchý 
vrch – Buková hora a na strojovou úpravu běžeckých stop. V roce 2013 bude příspěvek naší obce 
21 782 Kč, v dalších letech bude klesat až na 8 478 Kč v roce 2024.

• ZO schvaluje: „Smlouvu o výpůjčce kontejnerů na odpad „ číslo OS201320003452 uzavřenou mezi 
EKO – KOM, a.s. a obcí Těchonín.

• ZO vyhovuje žádosti fy Alberon a povoluje instalovat do místní účelové komunikace, p.p.č.1206 
v k.ú. Těchonín ochrannou HDPE trubku včetně optického kabelu.    

Obnova zeleně, pokácení stromu (vše schváleno)           10-0-0
• ZO schvaluje: Ing. Andreje Košického mandatářem pro akci „Obnova zeleně v obci Těchonín“ – 

prostranství u bytových domů čp.181a182.     
• ZO schvaluje zadávací řízení akce „Obnova zeleně v obci Těchonín“- prostranství u bytových 

domů čp.181 a 182. 
• ZO schvaluje výběrovou komisi pro akci „Obnova zeleně v obci Těchonín“ – prostranství u domů 

č.181 a 182 ve složení : Daniel Krejsa, Jiří Šafář, Mgr. Ivanka Špinlerová, ing. Zuzana Špinlerová, 
ing.Andrej Košický.

• ZO schvaluje skácet javor na pozemku obce mezi bytovými domy čp. 171 a 172. Dřevo bude po-
skytnuto bezúplatně SDH Těchonín.

Bytový fond, místní komunikace, školství (Informoval p. Krejsa)
• ZO bere na vědomí informaci o stavu prováděných oprav v obecních bytech. Oprava bytu č.1 

v domu čp.171 byla v termínu dokončena a oprava bytu č.1 v domu čp.172 se provádí. Vyhodnocení 
oprav bytů bude provedeno později.

• ZO bere na vědomí informaci o 4 volných bytech v obecních domech. Dva volné byty jsou v čp.171, 
a po jednom v čp.80 a 71. Některé z nich vyžadují opravu.

• ZO schvaluje přidělení bytu v čp.110 v Těchoníně paní Beranové.          10-0-0
• ZO schvaluje přidělení bytu v čp.178 paní Marcele Cackové.                       10-0-0
• ZO bere na vědomí informaci o provedené opravě místní komunikace v Těchoníně, od domku Kap-

lanových k domku paní Dostálkové – Hluchov. Hodnota opravy je 59 375 Kč s DPH. Z rozpočtu 
obce bylo uhrazeno 26 720 Kč. Opravu provedla fa LTM z Litomyšle. Slevu poskytla firma jako 
kompenzaci za používání místní komunikace pro přepravu těžkých nákladů. 

• ZO bere na vědomí informaci o průběhu stavebních úprav sociálního zařízení v ZŠ a o průběhu 
rekonstrukce otopné soustavy v ZŠ. Kontrolní dny probíhají, termín dokončení není ohrožen. Dojde 
k navýšení nákladů asi o 70 tis. Kč především z důvodu vybudování příček v sociálním zařízení.

SDH
• ZO bere na vědomí informaci o zakoupení přepravního devítimístného vozidla Ford Transit pro 

potřeby SDH Těchonín. Cena vozidla byla 163 tis.Kč, na vozidle byla provedena výměna olejo-
vých náplní, drobnější opravy a vozidlo bylo přihlášeno 13.8.2013 na vlastníka, Obec Těchonín. 
Na uhrazení vozidla bude obci poskytnuta dotace 80 tis. Kč. Na vozidle bude ještě provedena úpra-
va vnitřního prostoru a barva vozidla musí být červená. To vyžaduje předpis. Tyto úpravy musí obec 
uhradit ze svých prostředků. Proto se může stát, že k tomu dojde až v roce 2014.

Připomínky občanů:
Jaromír Urban st. 
• Při likvidaci chalupy čp. 62 v Těchoníně došlo k pálení různého materiálu a odpadu ze stavby. Do-

mnívá se, že takové počínání není přípustné. 
• U prodejny v Těchoníně je často nějaký pes přivázán k zábradlí nebo volně pobíhá a držitel psa na-

kupuje. Takový pes může ohrozit každého občana, který do prodejny přichází, a znečišťovat okolí.
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(O této připomínce bude jednáno s vedoucí prodejny.)
• Zda po opravě fasády školy zůstane před školou bříza. Dle jeho názoru by tam být neměla. 
Jaroslav Chládek 
• Zda není částečně znečištěna záchytná nádrž na vodu poblíž vodárny v Hluchově.  

(Bude provedena kontrola). 
Karel Vencl 
• Reagoval na dřívější připomínku finančního výboru, zda by nebylo z důvodu úspory finančních pro-

středků dobré svážet komunální odpad celoročně pouze 1x za čtrnáct dní. Zrušit tedy týdenní svozy 
v zimním období. Doporučil zjistit, pokud se o tomto návrhu bude vážně uvažovat, jakou odezvu 
by to mělo mezi občany, zda to bude v zimním období dostačující.  Jde o službu z části placenou 
občanem, a ta by měla být vůči němu vstřícná. 

Dopravní obslužnost
• ZO bere na vědomí informaci o zajištění dopravní obslužnosti obce.

(Kritická připomínka od občanů k vypuštění autobusového spoje do Mladkova k lékaři po dobu 
prázdnin bude vedena v patrnosti a k vypuštění tohoto autobusového spoje by již nemělo dojít. 
Připomínky k vlakovým a autobusovým spojům mohou občané podávat přímo na Krajský úřad 
Pardubického kraje nebo na OÚ v Těchoníně.)

Odvoz a skládkování komunálního odpadu
• ZO bere na vědomí informaci o skládkování a odvozu komunálního odpadu z obce.

(Pytle na tříděný odpad jsou k dostání zdarma na OÚ. I v roce 2014 bude svoz komunálního odpadu 
prováděn v zimním období 1x týdně a v letním období 1x za čtrnáct dní. S termíny svozu budou 
občané včas seznámeni. Obracíme se na občany, aby věnovali ještě větší pozornost třídění odpadu. 
Mnohdy se musí v den svozu auto do obce ještě jednou vracet. Například v I. čtvrtletí roku 2012 
bylo při třinácti svozech odvezeno 36,82 t komunálního odpadu, což je v průměru na jednoho ob-
čana 61 kg. Je skutečností, že v tomto odpadu je dost velké množství odpadu, který jako vytříděný 
mohl být uložen jinde.)

Odpověď na připomínky z minulého zasedání (p.Krejsa)
• Oplechování stříšky nad vchodem do budovy školy je dostatečné, omítka nebude deštěm trpět.
• Záchytnou nádrž v Hluchově spravuje a kontroluje Správa toku a Lesy České republiky. Obec ne-

musí v této věci nic zajišťovat.
Zateplení a rekonstrukce otopné soustavy v ZŠ, rekonstrukce bytu 172/1
• Rekonstrukce otopné soustavy a zdroje tepla včetně stavebních úprav sociálního zázemí v ZŠ a za-

teplení budovy ZŠ včetně výměny oken bylo v termínu provedeno. K ohrožení výuky na začátku 
školního roku nedošlo.

• Rekonstrukce bytu 172/1 byla v termínu provedena. Plánovaná částka na opravu byla 290 314 Kč 
s DPH, skutečná částka za opravu činí 340 710 Kč s DPH. Z toho 30 972 Kč hradí nájemníci bytu 
za nadstandard. K navýšení o 19 424 Kč došlo z důvodu vyrovnání podlahy a vybudování příčky, 
s čímž se původně nepočítalo.

Smlouvy, záměr prodeje                9-0-0  
• ZO schvaluje smlouvu č.12113523 o poskytnutí podpory ze Státního fondu životního prostředí ČR 

v rámci Operačního programu Životního prostředí (zateplení ZŠ).
• ZO zamítá žádost společnosti Lesy ČR, s.p. o koupi pozemků nebo jejich částí. Jednalo se o pozem-

ky, cesty, p.č. 862/3 a 789/2 v k.ú. Celné a část parcely č.1163 v k.ú. Těchonín.
• ZO schvaluje záměr společného prodeje pozemkových parcel č.168/27 a 168/28 v k.ú. Těchonín 

určených pro stavbu rodinného domku.

Schůze dne 
18.9.2013

přítomno zastupitelů: 9
(omluveni Jaroslav Chládek, Vlastimil Všetička)

přítomno občanů: 4
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Obnova zeleně, energetika               9-0-0
• ZO schvaluje posunutí termínu výběrového řízení „Obnova zeleně v obci Těchonín“ na 3.10.2013.
• ZO souhlasí s plánovanou rekonstrukcí sítě nn a veřejného osvětlení na Celném, v části od trafosta-

nice u  bývalé školy až k železničnímu přejezdu za domkem p. Prühera.
• ZO schvaluje návrh na odborné ošetření, prořez javorů u komunikace v blízkosti čp.46 v Těchoníně 

a lípy u sochy sv. Jana Nepomuckého před kapličkou na Celném. 
Finance
• ZO schvaluje rozpočtovou změnu č.2.

(Došlo k úspoře finančních prostředků na kapitole školství. Tyto prostředky byly použity především 
na opravu místních komunikací – v Hluchově oprava cesty od domku Kaplanových k domku paní 
Dostálkové, zkratka na Studené a na Celném oprava cesty u domu paní Štěpánkové. Část prostřed-
ků byla použita k nákupu přepravního hasičského auta. Z důvodu několika neobsazených obecních 
bytů je menší příjem z nájemného.)

SDH
• Automobil pro potřeby místního SDH bude vnitřně upraven a opatřen novým lakem ve specializo-

vané dílně, aby odpovídal potřebným předpisům. V úvahu připadá dílna v Poličce (bude navštíve-
na) nebo v Olomouci.

Bytový fond
• ZO schvaluje přidělení bytu č.7 v čp.180, nebo bytu č.9 v čp.179 (ponecháno na zvážení zájemce o 

byt), panu Květoslavu Frančekovi, doposud bytem Moravská Ostrava.                                        9-0-0
• ZO schvaluje instalovat po provedené úpravě chodníků u bytových domů čp.178,179,180, případně 

i u domů čp.181 a 182, před chodníky ocelové, sklápěcí a uzamykatelné zábrany. Chodníky jsou 
poškozovány vjížděním automobilů před vchody, mnohdy bezdůvodným.
Klíč od zábran bude na OÚ nebo u domovního důvěrníka.            8-0-1

Různé:
• Snížení rychlosti jízdy vozidel v okolí domů č.178 až č.182 bylo již v minulosti s DI projednáváno, 

ale pro určité komplikace se značením se od toho upustilo.
• Předčasné volby do PS PČR 25.a 26.října 2013 jsou dle pokynů zabezpečovány.
• Obec nevyužije placené nabídky o možnosti informovat o naší obci v publikaci „Kniha České re-

publiky, Města a obce České republiky“.
• Pan Daniel Krejsa informoval o slavnostním otevření obnovené naučné stezky „Betonová hrani-

ce“, v sobotu dne 21.9.2013 v 9.00 hod na vlakové zastávce v Mladkově a o I.ročníku turistického 
pochodu „Po betonové hranici“ týž den.

• Paní Lenka Kreuselová informovala o náročném úklidu v základní škole po provedených rekon-
strukčních úpravách v budově. Vše se do začátku školního roku stihlo díky pomoci personálu školy 
a rodičů dětí. Za pomoc poděkovala všem zúčastněným.

• Pan Karel Vencl doporučil, aby v roce 2014 byl zván k podání zprávy na jednání zastupitelstva obce 
mimo starosty SDH také velitel SDH, jakožto významný činitel sboru zodpovědný za přípravu a 
výcvik zásahového požárního družstva.
Dále vznesl námitku k uvažované instalaci kovových zábran před chodníky u bytových domů, které 
by měly zabránit vjíždění vozidel na chodníky. Mohou však také zabránit, například v noci, vjezdu 
rychlé sanitky ke vchodu do budovy. Hlavně z tohoto důvodu instalaci zábran nepodpořil. Určitě to 
nebude ani žádná vzhledová „bomba“ a ve svém součtu ani levná záležitost. Stačilo by více ohledu-
plnosti a opatření tohoto druhu k ochraně chodníků by nebyla zapotřebí. Vjezd na chodníky by měl 
být jen zřídka, a to v nejnutnějších případech.

• Pan Mikuláš Papoušek informoval o tom, kde bude prováděno zalesňování po provedené těžbě 
v obecních lesích.

Karel Vencl
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Fotbal Těchonín (www.fotbal-techonin.cz)
 Místní fotbalisté oslavili 3.8.2013 významné jubileum. Ano, už je to 40 let, co byl v Těchoníně 
založen fotbalový oddíl. Na internetových stránkách oddílu je o vzniku fotbalu v Těchoníně napsáno 
toto:
 Oficiální založení oddílu kopané v Těchoníně je datováno ke dni 15.června 1973. Od této doby 
tedy mužstvo začalo hrát mistrovská utkání okresního přeboru.
Vše ovšem začalo již v roce 1972, kdy několik nadšenců, jako pánové Lochař Vladimír, Studený Zde-
něk, Filip Jaroslav, Filip Oldřich, Pacík Josef a mnoho dalších začalo na Celném na louce „u skla-
dováku“ budovat hřiště. Nejprve se zde sehrálo několik tzv. „srandamačů“, například mladí proti 
starším nebo pouťový zápas, nad kterým měl dohled i „místní policajt“. Tyto zápasy díky své velké 
oblibě byly impulzem k založení oficiálního oddílu kopané. V roce 1973 byly na hřišti dřevěné branky 
nahrazeny kovovými, 8. srpna bylo započato s výstavbou kabin, které byly dokončeny v roce 1974. 
Hodnota této stavby byla tehdy vyčíslena na cca 100.000 Kčs, odpracováno bylo více než 3000 bri-
gádnických hodin.
 První sezónou byly roky 1973-74, první domácí mistrovské utkání bylo sehráno s mužstvem Mi-
strovic, naše mužstvo tehdy prohrálo 1:2. Trenéry prvního mužstva, které hrálo ve složení Dušek P., 
Filip J., Horák, Kosek M., Kynčík, Marek J., Studený, Suchomel, Špaček (brankář), Všetička Vl., 
Zapletal, byli Filip Jaroslav a Hála.
 Pokud by měl někdo zájem seznámit se s celou historii oddílu, navštivte webové stránky muž-
stva, kde se dozvíte více.
 
 Čtenářům TL bych rád představil historické pořadí střelců oddílu a zároveň i hráče, kteří odehráli 
za místní klub nejvíce zápasů. Statistiky jsou spočítané k 15.9.2013.

Střelci branek:         Odehrané zápasy:
jméno počet branek
1. Filip Radek 100 branek
2. Suchomel Miloš   88 branek
3. Špaček Roman   85 branek
4. Kmošek J., Kmošek P.   81 branek
5. Maleček David   78 branek

 
 Při samotných oslavách 40. výročí se nejprve představili divákům místní žáčci, kteří si zahráli 
přátelské utkání proti vrstevníkům z Letohradu. Po nich vyzval  tým současných hráčů fanoušky od-
dílu a sehrál s nimi také přáteláček. Pak už se jen slavilo a hodovalo...
 V současné době je již v plném proudu nová sezona. Bohužel se zatím mužstvu příliš nedaří. 
Po 6 kolech získal tým pouze jeden bod a v tabulce je na posledním místě. Sezona je ale dlouhá 
a družstvo se určitě bude postupně zvedat a sunout tabulkou výše.
 Nadále pokračují i tréninky mládeže, které se konají každý čtvrtek od 16:30 na hřišti.
                                                                                                                                  Radim Trejtnar

SPV Těchonín
 12.7. 2013 uspořádal SPV Těchonín s podporou SDH Těchonín 5. ročník časovky horských kol. 
Závodu se letošní rok zúčastnil rekordní počet 108 cyklistů, kteří se představili celkem v 8 katego-
riích. Sice nás trošičku zlobilo deštivé počasí, ale jsme moc rádi, že to závodníky neodradilo. Těsně 

sPolky v obci

jméno počet zápasů
1. Filip Radek 391 zápasů
2. Merta Radim 377 zápasů
3. Kmošek Pavel 334 zápasů
4. Vašata Petr 333 zápasů
5. Vychytil Josef 312 zápasů
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před startem závodu jsme měli i problémy kolem trati samotné. Zamčená závora přes trať nevěstila 
nic dobrého. Naštěstí i tento problém se podařilo vyřešit. Samotný závod už proběhl bez větších kom-
plikací, když nepočítáme několik defektů. V hlavní mužské kategorii se opět podařil zajet rekordní 
čas. Paradoxně se o něj postarali dva závodníci - Jakub Šilar a Aleš Kestler, kteří zajeli navlas stejný 
čas 27:16. Celkové výsledky závodu si můžete prohlédnout na www.techonin.net/casovka nebo ve 
skříňce SPV u kostela. Za pořadatele závodu bych chtěl poděkovat sponzorům i všem závodníkům 
za účast na naší časovce. Pevně věřím ,že se příští rok zase uvidíme.
 Protože další vydání TL bude před koncem letošního roku, chtěl bych připomenout, že pokud 
nastane zima dříve, opět bude šance si zalyžovat či zabruslit. 

Radim Trejtnar
Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici-techonin.cz) 
 8. června 2013 se uskutečnilo focení, kterého jste si mohli všimnout v minulém čísle „Léto 
2013“, kde jsme měli fotografii na zadní části těchto listů.
 Přes léto jsme uspořádali dvě akce. První byla jako každý rok ,,Pouťový koláč“, na kterém jsme 
se podíleli společně s SPV, kde jsme zajišťovali pohoštění a občerstvení nejen pro cyklisty, kteří si 
přijeli zazávodit, ale také pro občany Těchonína a fanoušky tohoto sportu, kteří přišli tento závod 
podpořit.
 Druhou akcí, kterou jsme uspořádali, bylo ,,Grilování prasátka“, které se konalo 24. srpna 2013 
u hasičské zbrojnice. Letos jsme tuto akci uspořá-
dali úplně poprvé. Byli jsme mile překvapeni, ko-
lik lidí se přišlo podívat, jak se to prasátko krásně 
točí na rožni.
 Naše družstvo žen (ve složení Lenka Duš-
ková, Eva Mišáková, Žaneta Budišová, Hana 
Všetičková, Zuzana Jurová, Alena Hejlová a Jana 
Trojanová) se zúčastnilo 3. srpna 2013 závodu ,,O 
pohár starosty obce“ v Lichkově, kde se umístilo 
na prvním místě s časem 44,41.
 Na hasičské zbrojnici byl dodělán přístřešek, 
který bude využíván při akcích hasičů, především 
za nepříznivého počasí.
 Bylo zakoupeno nové vozidlo pro potřeby 
SDH, které bylo z části hrazeno dotací Pardubic-
kého kraje. Vozidlo bude přestříkáno do hasičských barev, budou instalovány výstražné majáky + 
houkačka a provede se vnitřní příprava vozidla pro hasičský výjezd k požáru nebo k jiným živelným 
pohromám.
 V tomto roce se uskuteční Výroční valná hromada SDH. Přesné datum a místo bude ještě upřes-
něno a rozesláno pozvánkami. Budeme volit nový výbor (starosta, velitel,…) našeho sboru, ale více 
o tom se dozvíte v příštím čísle Těchonských listů.
                Všetička Vlastimil, starosta SDH Těchonín 
 
Soustředění mladých hasičů SDH Těchonín
 V zájmu utužování a scelování kolektivu naší hasičské mládeže jsme se rozhodli, že o prázdni-
nách s dětmi vyrazíme někam na víkendový pobyt. Přes všechny drobné zádrhele a různé překážky, 
které se během plánování vyskytly, se o druhém srpnovém víkendu konalo soustředění mladých ha-
sičů na Kašparově chatě v Mladkově.
 Hromadný sraz všech účastníků byl tradičně u místní hasičárny v pátek 9. 8. 2013 dopoledne. 
Starostliví rodiče nám předali své ratolesti s batohy se vším nutným a potřebným a víkendové dobro-

Závody v Lichkově - družstvo žen
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družství mohlo začít! Děti jsme díky nové dodávce pouze nadvakrát vyvezli ke kravínu ve Vlčkovi-
cích, odkud jsme na chatu pokračovali pěšky. S obavami jsme sledovali valící se mraky, ale naštěstí 
nás cestou pohltila jen hustá mlha a u cíle naší cesty drobné mrholení. Aby cesta rychleji ubíhala, 
měly děti natrhat 5 druhů rostlin a následně určit jejich název. Tento botanický úkol zvládli všichni, 
ač někteří s drobnou nápovědou.
 Po příchodu na chatu jsme všichni s velkou chutí zhltli oběd, určila se pravidla pobytu, děti byly 
rozděleny do dvou soutěžních týmů. Dle harmonogramu pobytu následovalo ubytování se a pak důle-
žitý úkol – každé družstvo si mělo vymyslet název a vyrobit si vlajku. Vznikly nám tak týmy Rychlé 
šípy a Stopaři. Nezůstalo pouze u vlajky, každé družstvo si složilo i svůj bojový pokřik, kterým se 
soutěživé děti povzbuzovaly, případně zastrašovaly protivníky! Účinnost bojových pokřiků si mohly 
ještě v pátek vyzkoušet u dvou soutěží. Oproti běžným dnům naši mladí hasiči naběhali výrazně více 
metrů, možno říci, že kilometrů, a tak pro nás vedoucí bylo velkým překvapením, když po večerním 
táboráčku nepadli do postelí, ale s chutí zhlédli naplánované kino. Sice se kvůli silné bouřce nepromí-
talo pod širým nebem, i v prostorách chaty však animovaný film sklidil úspěch nejen u dětí, ale i do-
spělých. Po závěrečných titulcích byla nekompromisně vyhlášena večerka, aby děti mohly načerpat 
sílu a energii na další den.
 Sobotní ráno začalo stylově 
rozcvičkou, následovala snídaně 
a v dobré náladě jsme se vyda-
li na výlet na Zemskou bránu. 
S malou zastávkou k provětrání 
peněženek v Českých Petrovi-
cích jsme do cíle došli zdrávi 
a v pořádku. Na Zemské bráně 
jsme naše hladová bříška nasytili 
výbornou gulášovou polévkou, 
kteroužto za námi dovezli a mezi 
nás spravedlivě rozdělili man-
želé Iveta a Radim Trejtnarovi. 
Patří jim za to veliký dík! A po-
kračovalo se dál… Přes Orlickou 
chatu k Pašerácké lávce, kolem 
Ledříčkovy skály až do Kláš-
terce nad Orlicí. Cestou jsme si 
jako správní výletníci zazpívali. 
S ohledem na nejmenší mladé hasiče jsme měli z Klášterce zpět na chatu odvoz.   
 Po povinném odpočinku hurá do dalších soutěží, hlavně ať se děti nenudí! Tentokrát oba týmy 
určovaly, co nepatří do přírody a luštily tajenku, do které soutěžící jednotlivá písmenka hledali na stro-
mech v ohraničeném území u chaty. Čas ubíhal více než rychle, dítka byla unavenější a unavenější, 
a tak jsme si my, dospěláci, naivně mysleli, že po večeři bude buď stezka odvahy, nebo diskotéka. 
Omladina měla však jiný názor, děti zázračně ožily, nevzdaly se ničeho. Na terase se tedy rozjela 
diskotéka, a když se setmělo, nastal ten správný čas pro stezku odvahy. Odvaha však jaksi zmizela 
s denním světlem, a tak se pro klid dětských dušiček mohla stezka jít ve skupinkách po dvou a více. 
Zde je myslím na místě jmenovat Daniela Trejtnara, který jako jediný z mladých hasičů šel sólo.
 Nedělní ráno přišlo moc brzy! Tedy dalo by se tak soudit z rozespalých obličejů dětí i dospělých, 
ale ne, harmonogram je třeba dodržovat, a tak opět hurá na rozcvičku, potom snídaně a poslední sou-
těže, kde družstva mohla získat body. Mezi oběma týmy vládla zdravá soutěživost a rivalita, uvnitř 
každého týmu soudržnost, podpora, povzbuzování. Tak to má být a není se tedy čemu divit, že paní 

Jeden z cílů celodenního výletu - Pašerácká lávka
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Štěstěna byla spravedlivá. Konečný 
verdikt po poslední bodované soutě-
ži zněl 3:3. Všichni zúčastnění mla-
dí hasiči obdrželi medaili a diplom, 
v rámci motivace pro ostatní byl 
vyhlášen nej- mladý hasič pro rok 
2012/2013 (nejsvědomitější, nejspo-
lehlivější, nejzodpovědnější…), a to 
Kristinka Břinčilová. Poslední spo-
lečný oběd, sbalit zavazadla a jde se 
domů. 
 První společný víkend vedou-
cích a dětí se z mého pohledu vy-
dařil. Věříme, že si na ty tři srpnové 
dny naši mladí hasiči rádi vzpome-
nou a budou při sobě i mimo hasič-
ský kroužek držet tak, jak tomu bylo 
při plnění soutěžních disciplín.Velký dík za vydařený víkend patří manželům Trojanovým, Duško-
vým, Budišovým a Romanu Koubovi - kteří se s velkým nasazením podíleli na náplni hasičského 
soustředění.             

Žaneta Budišová
HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
 Místním hokejistům se kvapem blíží nová sezona. Po letní přípravě se mužstvo od konce srpna 
začalo připravovat i na ledě. V loňské veleúspěšné sezoně si hráči vybudovali v LHL velký respekt 
u soupeřů a nechtějí o něj jen tak přijít. Podle hrajícího manažera týmu Michala Ordoše zatím přípra-
va probíhá podle plánu. V hráčském kádru dochází k několika změnám. Do Petrovic odchází Pavel 
Kopecký, což je pro tým určitě citelné oslabení. Do mužstva naopak přichází jako velká posila zkuše-
ný Tomáš Krč, který doposud působil v týmu  Cyklo Lanškroun. Jedná se o jednoho z nejproduktiv-
nějších hráčů soutěže, který jistě pomůže mužstvu nejenom v koncovce. Po roční pauze se do týmu 
vrací  Lukáš Krska a Jiří Zezulka, takže by mužstvo mělo být snad ještě silnější než v loňské sezoně. 
Od soboty 21. 9. 2013 startuje nový již 10. ročník LHL. Mužstvo doufá, že ho budou opět v hojném 
počtu podporovat fanoušci tak, jako v minulých letech.           

 Radim Trejtnar

Český rybářský svaz – místní organizace Těchonín
 Léto se pomalu chýlí ke svému konci. Tím bych nerad připomínal tento pro někoho nepříjemný 
fakt, ale spíše bych chtěl za naší organizaci přednést malou rekapitulaci uplynulého období. Začátkem 
léta proběhly na rybárnách v rámci výchovy našich mladých rybářů rybářské závody kroužku.  Tyto 
se konaly dne 22. června 2013 na naší malé vodě v Rybárnách za účasti 4 dětí. Malá účast byla zapří-
činěna blížícími se prázdninami, kdy se omluvilo 6 dětí kroužku, které se závodů nemohly z různých 
důvodů zúčastnit. S potěšením ale můžeme říci, že se závodů zúčastnili i dva noví rybáři – Kopecký 
David a Durna Roman. Dále  závodili Polzer Štěpán a Trejtnar Daniel. Výsledková listina byla plná 
úctyhodných výsledků, neboť na 1. místě s ulovenými rybami, součet jejichž délek činil 410 cm, byl 
Štěpán Polzer. Na 2. místě se umístil Kopecký David se součtem 244 cm, třetí byl Durna Roman 
se součtem 109 cm a na nepopulárním 4. místě skončil Trejtnar Daniel se součtem 23 cm. Dětem 
se povedlo nachytat 35 kusů ryb, kdy nejlepší lovec závodů přelstil 5 kusů kapra obecného. Každý 
z malých lovců si pak mimo pěkného zážitku odnesl domů pěkné ceny a i odměnu v šupinaté podobě. 

Kompletní osazenstvo soustředění SDH Mladých hasičů na Adamu
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Tímto blahopřejeme našim novým rybářům k úspěšnému vstupu do světa tichých bláznů a přejeme 
jim mnoho pěkných úlovků. 
 Jak bylo předestřeno v posledním čísle TL, bylo členy naší organizace provedeno vyspravení 
stávajících jezů na toku Tiché Orlice, neboť některé byly po předešlých zvýšených stavech hladiny 
vodního toku poškozeny. Jejich vyspravením bylo tak zajištěno dostatečné okysličování vody na je-
zech, kde se proudící voda tříští, a také zachování dostatečného množství vody v jednotlivých tůních 
v období sušších týdnů léta. V souvislosti s touto činností stoupá také úživnost toku, neboť jsou 
vytvořeny vhodnější podmínky pro život nejmenších organismů. Těmi jsou například blešivci, larvy 
chrostíka apod., kteří tvoří nedílnou součást jídelníčku zdejší populace ryb. 
 Další brigádnickou činností se zaměříme na údržbu rybníčků a jejich přípravu na zimu. Další 
akcí rybářského kroužku budou podzimní rybářské závody, které se uskuteční v měsíci říjnu. Jejich 
výsledky Vám rádi sdělíme v příštím čísle TL.
 Závěrem přejeme čtenářům TL klidný vstup do školního roku a sluncem naplněné dny nastáva-
jícího podzimu.       
                                                                                                                 za MOČRS Těchonín J. Sedláček 

Stolní tenis (www.pinec.info) 
 Začátek sezóny stolního tenisu se blíží. Místo herny je beze změny, a to v mateřské škole. Pozor 
na změnu: trénink neregistrovaných dětí se z víkendu přesouvá na pondělí a to od 07. 10. v 17:15 hod.   
 Registrovaní (OP IV A, TJ Sokol Těchonín) zahajují tréninkem v úterý 17. 09. s prvním zápasem 
v pátek 11. 10. v 18:00 hod. proti hostujícímu týmu TJ Sokol Mistrovice.
 Sledujte výkonnost domácího oddílu mimo jiné i na webových stránkách www.pinec.info.
  

„Sportu zdar a stolnímu tenisu zvlášť“
za místní oddíl Daniel Krejsa

Mlýny v naší obci
 Jak již jsem v článcích týkajících se našeho nového znaku uvedla, mlýny na území Těchonína 
jsou doloženy v písemných dokumentech ze 16. století. Já sama si pamatuji pouze matně náhon u to-
várny a velmi jasně náhon, který vedl 
těsně pod silnicí tehdy k Bártovým 
(čp. 125). Pamětníků mlýnů je ovšem 
už jen velice málo. 
 O mlýnech v Těchoníně se zmi-
ňuje v kronice obce Těchonína An-
tonín Špinler. Starý mlýn – takový 
dřevěný klapálek – stál při řece na 
strouze, jež vedla od jezu poblíž čp. 
68. Posledními majiteli byli manželé 
Frankovi, kteří ho prodali firmě bratří 
Perutzů z Libně. Ta zde dala postavit 
tkalcovnu. Frankovi si pak zakoupili 
hostinec a zemědělství pod školou čp. 153, kde hospodařili až do roku 1946.
 Uprostřed vsi nad čp. 121 byl druhý mlýn u Náglů. Měl veliké kolo na vrchní vodu, jež přitékala 
náhonem z potoka od čp. 109. Profesor Josef Simon zaznamenává cestu po Těchoníně ve své knize 
fejetonů Pod Suchým vrchem (vyšla v roce 1927). Zmiňuje se: „Vsí kráčíme nahoru proti proudu 
potoka v lukách, jenž žene válcový mlýn. Jsme již u kostela, kde se silnice dělí, otočíme-li se před 

Vpravo dole náhon ke mlýnu na řece (1896)

Z historie těchonína
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vidlicí dozadu, ukáže se nám pěkný výhled na 
nejvyšší část Studeneckých skal. Chaloupky v 
lučinách tvoří pravé idyly horského půvabu, 
obklopeného svěží zelení travnatých koberců, 
které protkává šumně pádící vodní strouha.“ 
Náglovi prodali ve třicátých letech mlýn Če-
chu Emilu Thunovi z Horních Heřmanic. Ten 
zde s početnou rodinou hospodařil do roku 
1938, kdy ho henleinovci zbili a vyhnali. 
Mlýn pak chátral a po roce 1945 byl zbořen.
 Popisem profesora Simona budeme 
pokračovat cestou k dalšímu mlýnu: „Škola 
z r. 1878 u kostela, kde je rozcestí čtyř směrů a 
pomník 24 padlých z r. 1924 obětem světové 

války postavený, připomínají návštěvníku dvě nejdůležitější místa obce. Mezi staveními, hojně oblo-
ženými dřívím, s nezbytnými pavláčkami, někdy vysoko nad cestou nebo loukou se zvedajícími, pro-
plítá se naše cesta mezi stodolami, u nichž stojí 
vymlácená sláma, brzy kolem sochy P. Marie, 
brzy kolem sv. Jana Nepomuckého, na konec 
vesnice, jejíž příbytky v lomenicích zdobeny 
jsou nejčastěji třemi okénky. Již jsme téměř 
u lesa. Starý dřevěný mlýn v lučině, kousek 
od cesty, skrčený jako shrbený stařeček stulil 
se tu pod divokou stráň, pod níž z dřevěného 
náhonu žene se voda na mlýnské kolo se zaří-
zením na horní vodu.“ Dřevěné stavení třetího 
mlýna (čp. 37), stojí vzorně upravené v Hlu-
chově dodnes. Nemlelo se tu obilí, ale lisoval 
lněný olej. Posledním olejníkem byl Josef Pe-
schke, jenž zemřel v roce 1969. Olej používali 
lidé jako zdravý jedlý rostlinný tuk, z odpadu se tu vyráběly pokrutiny – výborné krmivo pro dobytek. 

Pan Peschke v posledních letech života přebudo-
val zařízení na výrobu dlouhého šindele. 
  I v Celném pracoval panský mlýn 
s pilou (pod Kopeckými), jenž přešel v polovině 
18. století do soukromého vlastnictví. Z bádání 
pana Aleše Krumla se dozvídáme, že v roce 1912 
bylo založeno hospodářské a živnostenské spole-
čenství pro provoz mlýna v Celném a okolí, jež 
mlýn převzalo. V roce 1922 byly na místě starého 
mlýnského kola vestavěny turbíny s elektrickým 
světelným zařízením pro okolí mlýna. V roce 
1938 přibyla i čistička osiva. Po válce a odsunu 
Němců mlýn i pila ještě nějaký čas byly v provo-

zu. Ve mlýně se také šrotovalo, pracoval tu pan Matějíček a pan Vitouš, na pile pak ještě v 60. letech 
pan Jaroslav Filip. Pak stavení chátrala. Mlýn byl stržen v r. 1974, pila stála ještě asi další 3-4 roky. 
 Tak skončila historie našich mlýnů. 

Ivanka Špinlerová 

Mlýn v Hluchově

Trosky mlýna a pily na Celném

 Pohled na mlýn                  zdroj: Pavel Vašata – www.techonin.net
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 2. září 2013 opět zazvonil v naší škole zvonek, který zahájil rok 2013-2014. I když možná ně-
kteří občané si nebyli jisti, zda se  povede vyučování  zahájit. Týden před začátkem školního roku 
byla škola ještě jedno velké staveniště. Jemný prach, který se dostal i pod igelitem zabalený nábytek, 
uklízela nejen paní školnice Lukáčová, ale i paní školnice  Koubová , paní kuchařka Veselá  a pedago-
gický sbor. Nebylo to nic platné. Co jsme jeden den uklidily, druhý den nebylo poznat, protože ještě 
po škole pobíhali řemeslníci. I ti  finišovali. Jejich úsilí směřovalo k tomu, aby v pondělí mohli školáci 
usednout  do lavic. Pracovalo se a uklízelo opravdu do poslední chvíle, i v pondělí ráno. Dosud se 
dokončují venkovní práce – u parkoviště a dokončuje se i  úklid v těch prostorách školy, kde se žáci 
nepohybují.
 Chtěla bych poděkovat všem, kteří se na úklidu podíleli. Patří mezi ně také maminky, které nám 
v polovině týdne s úklidem přišly pomoci. Věřím, že by ochotných  maminek přišlo mnohem víc, ale 
všechny jsme oslovit nemohly, protože se nedalo uklízet více míst najednou. Přesto bych i jim chtěla 
poděkovat za zájem. Největší dík patří panu starostovi, protože bez jeho aktivit by k tak velkým změ-
nám ve škole nedošlo.
  

 Vše se zdárně povedlo, a tak jsme do prvního ročníku přivítali 13 nových školáků:
Hůlková Barbora, Břinčil Marek, Durnová Vanessa, Hondl Kryštof, Polák Marek, Kopecká Klára, 
Leicht Sebastian, Repová Dominika, Vágnerová Anežka, Vaníčková Natálie, Veselý Tomáš, Zigáček 
Vítězslav a Chaloupka Michal.
 V současné době do školy dochází 39 žáků. Do 2. ročníku dochází 11 žáků, 3. ročníku 7 žáků, 4. 
ročníku 8 žáků.
 Žáky vyučuje paní učitelka Vaníčková Klára, Krejčová Sandra a paní vychovatelka Krejčová 
Lenka.

Kreuselová Lenka, ředitelka

Základní a mateřská škola

První den v lavicích pro nové prvňáčky...  (foto: Ilona Chládková)
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Jubilanti:
Červenec        
60 let 18.7.1953 Leicht Jan (Těchonín 45)
65 let    4.7.1948 Pejchar Oldřich (Těchonín 110)
65 let 12.7.1948          Krosnař Otto (Těchonín 119)
75 let 27.7.1938     Budišová Věra (Těchonín 171) 
 
Srpen      
55 let      10.8.1958 Moravec Jaroslav (Těchonín 75)
60 let      12.8.1953          Černohous Jiří (Těchonín 58) 
86 let      25.8.1927 Černohousová Marie (Těchonín 58)
89 let      11.8.1924 Duchoňová Marie (Těchonín 114)
91 let        1.8.1922 Šimková Marie (Stanovník 1)
 
Září 
50 let    8.9.1963 Jentschková Hana (Těchonín 116)
60 let        7.9.1953 Čadová Marie (Těchonín 172)
65 let      26.9.1948 Urbanová Marie (Těchonín 44)
 
Úmrtí:  
  1.8.2013  Černý Jiří (Těchonín 129)
13.8.2013  Kusch Jarmila (Těchonín 91)
13.8.2013  Barnatová Eliška (Těchonín 67)

sPolečenská kronika statistika
Obyvatelstvo obce, statistika, 
období červen až 10.9.2013 

• Obec má 603 obyvatel  (311 mužů 
a 292 žen)

• Nenarodilo se žádné dítě 

• Do obce se přistěhovalo 19 
občanů

• Z obce se odstěhovali 2 občané

• Zemřeli 3 občané

ZŠ a MŠ Těchonín v pátek 4.10.2013 pořádá

USPÁVÁNÍ BROUČKŮ
Na společnou procházku zveme nejen rodiče s dětmi.
Nezapomeňte na lampiony.
Sraz v 17 hodin u MŠ, kde také proběhne ukončení akce.
Občerstvení zajištěno.

neZaPomeňme...
• Na výměnu řidičského 

průkazu (ŘP) v termínu do 
31.12.2013.

• Týká se vlastníků ŘP vyda-
ných od 1. ledna 2001 do 30. 
dubna 2004.

• Bližší informace získáte na 
telefonním čísle 465 670 294 
a v Těchonínských listech, 
LÉTO 2013.

Termíny veřejných zasedání Zastupitelstva obce (ZO) Těchonín ve IV.čtvrtletí 2013:
Zasedání se konají vždy ve středu, v 18.00 hod., v budově školní jídelny.

16.10. 2013 (zpráva kontrolního výboru, harmonogram svozu odpadu pro rok 2014)
13.11. 2013 (příprava inventarizace majetku obce, stanovení výše poplatků na rok 2014)
11.12. 2013 (příprava plánu práce na rok 2014, zpráva předsedy SPOZ, příprava rozpočtu obce na 
                     rok 2014)

Upozornění:
Pokud nebude v pátek 4.října večer v některé části obce svítit veřejné osvětlení, nepůjde o poruchu.
Uskuteční se akce „Uspávání broučků“, procházka rodičů s dětmi obcí. Průvod si na cestu posvítí 
nesenými lampiony. Organizuje ZŠ a MŠ. 
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informujeme
Ochrana dřevin a povolování jejich kácení – nová vyhláška

 V Těchonínských listech, LÉTO 
2012, jste byli v článku „Ochrana pří-
rody a krajiny, péče o dřeviny rostoucí 
mimo les“ informováni, co bychom měli 
v této oblasti respektovat a dodržovat a 
jak je třeba postupovat, pokud chceme ně-
jakou dřevinu rostoucí mimo les pokácet. 
V této oblasti došlo od té doby ke změ-
nám, proto se domnívám, že je vhodné 
vás o nich ve stručnosti informovat. 
 Tedy, od 15.7.2013 začala platit nová 
vyhláška č. 189/2013 Sb., o ochraně dře-
vin a povolování jejich kácení. Nová vy-
hláška s sebou přinesla především změny 
týkající se režimu povolování kácení dře-
vin. I nadále platí, že není třeba povolení 
ke kácení pro dřeviny o obvodu kmene do 
80 cm, měřeného ve výšce 130 cm nad 
zemí, za předpokladu, že tyto dřeviny 
nejsou součástí významného krajinného 
prvku a nově také stromořadí. 
  
Povolení ke kácení dřevin je nově potřeba 
ve dvou případech:
• u všech dřevin rostoucích ve stromo-

řadí. Stromořadím se dle vyhlášky rozumí souvislá řada nejméně deseti stromů s pravidelnými 
rozestupy. Pokud chybí v některém úseku souvislé řady nejméně deseti stromů některý strom, je 
i tento úsek považován za součást stromořadí. Za stromořadí se však nepovažují stromy rostoucí 
v ovocných sadech a plantážích dřevin. 

• u zapojených porostů všech dřevin, pokud celková plocha kácených zapojených porostů přesahu-
je 40 m2 (tedy nejen keřů, jak platilo doposud).

Nová vyhláška s sebou však přináší i zmírnění ochrany dřevin, spočívající v tom, že nově se povolení 
ke kácení dřevin nevyžaduje u dřevin:
• pěstovaných na pozemcích vedených v katastru nemovitostí ve způsobu využití jako plantáž 

dřevin. K nahlížení do katastru nemovitostí je možné použít dálkový přístup pomocí internetové 
stránky nahlizenidokn.cuzk.cz . 

• rostoucích v zahradách. Zahradou je však pouze pozemek definovaný v § 1  písm. c) vyhlášky 
(nikoliv druh pozemku dle katastrální vyhlášky), tzn. zahradou je pozemek u bytového nebo rodin-
ného domu v zastavěném území obce, který je stavebně oplocený a nepřístupný veřejnosti. 

Pokud tedy občané budou chtít kácet ve svých zahradách bez povolení ke kácení dřevin, musí si 
ověřit následující:
1. v platném územním plánu musí být pozemek, na kterém dřevina roste, veden jako plocha 
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bydlení v rodinných domech nebo plocha bydlení v bytových domech. Kácení dřevin bez 
povolení není možné pro dřeviny rostoucí např. na plochách určených v územním plánu pro 
stavby pro rodinnou rekreaci, pro zahrádkářské osady či kolonie,… Je třeba dávat pozor na to, že 
druh pozemku zahrada dle katastrální vyhlášky, který je možné vyhledat v nahlížení do katastru 
nemovitostí, není předpoklad pro kácení dřeviny bez povolení. Zahradou dle vyhlášky o ochraně 
dřevin a povolování jejich kácení může být i druh pozemku ostatní plocha či trvalý travní porost. 

2. v platném územním plánu musí být pozemek, na kterém předmětná dřevina roste, umístěn 
v zastavěném území obce. 

3. pozemek, na kterém dřevina roste, musí být stavebně oplocený. Za stavební oplocení se ne-
považují tzv. živé ploty. 

4. pozemek, na kterém dřevina roste, musí být nepřístupný veřejnosti. 
Vždy je třeba mít na paměti, že pro to, aby dřevina mohla být pokácena na zahradě bez povolení, musí 
být splněny všechny čtyři výše uvedené podmínky. 

 Další změnou, kterou nová vyhláška přináší, je definice nedovolených zásahů do dřevin 
(§ 2 vyhlášky). Nedovolenými zásahy do dřevin, které jsou v rozporu s požadavky na jejich ochranu, 
se rozumí zásahy vyvolávající poškozování nebo ničení dřevin, které způsobí podstatné nebo trvalé 
snížení jejích ekologických nebo společenských funkcí nebo bezprostředně či následně způsobí jejich 
odumření. Tuto definici je třeba mít na paměti především při provádění ořezů a průřezů dřevin.
 
O nedovolený zásah se však nejedná, pokud je prováděn:
• za účelem zachování nebo zlepšení některé z funkcí dřeviny (např. sesazení koruny v zájmu 

vyšší stability dřeviny a jejího zachování na stanovišti); 
• v rámci péče o zvláště chráněný druh rostliny nebo živočicha (např. vybrané druhy hmyzu, 

ptáků, netopýrů); 
• pokud je prováděn v souladu s plánem péče o zvláště chráněné území.

 Při provádění zásahů do dřeviny je vždy důležité brát ohled na její zdravotní stav, provozní bez-
pečnost, její funkční a estetický význam, společenské funkce apod. 
 Nová vyhláška také definuje období, ve kterém se kácení dřevin zpravidla provádí. Jedná se 
o období vegetačního klidu, kterým se rozumí ob-
dobí přirozeného útlumu fyziologických a ekolo-
gických funkcí dřeviny. 
 V případě jakýchkoliv pochybností o tom, zda 
je možné dřevinu pokácet bez povolení, je vhod-
né se obrátit na obecní úřad, případně obecní úřad 
obce s rozšířenou působností, kterým je pro nás 
Městský úřad Žamberk, kde Vám poradí, zda je 
možné dřevinu pokácet bez povolení.  
 I když nová vyhláška umožňuje majitelům 
dřevin, aby ve svých zahradách káceli dřeviny bez 
povolení, je důležité si uvědomit, že stromy mnoh-
dy existují na dané lokalitě desítky či stovky let a jejich význam je obrovský. Stromy jsou důležité 
regulátory teploty a klimatu, zachycují prach a mikroorganismy, snižují hluk, svými kořeny zpevňují 
půdu, zajišťují biodiverzitu. Proto spíše než kácejme naše stromy, raději chraňme naše stromy. 
     Karel Vencl
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Dlouhozobka svízelová
 „Prosím tě, jak se jmenuje ten motýl, co vypadá jako kolibřík?“ Tak se mě ptala na začátku srpna 
telefonicky moje sestra. Skutečně, od srpna do pozdního podzimu se na loukách a zahrádkách, ale i ve 
městě na balkonech a v parcích můžeme setkat s motýlem, který způsobem letu připomíná kolibříka. 
Je to dlouhozobka, u nás především dlouhozobka svízelová (Macroglossum stellatarum). Tento motýl 
patří do čeledi lišajovitých, jež je známa noční aktivitou. Dlouhozobka ale létá i ve dne. Můžeme 
ji spatřit hlavně na muškátech, floxech, verbenách, petúniích a kakostech, v lukách na hadincích, 
bodlácích a chrpách. Samozřejmě nesmíme vynechat svízel. Dlouhozobka má chlupaté šedohnědé 
tělíčko (jako okřídlená myšička), na zadečku má chvostek s černými a bílými šupinkami. První pár 
křídel je šedohnědý, druhý rezavě žlutý. Rozpětí křídel dosahuje až 5 cm. Sosák má náš lišaj delší než 
hruď a umožňuje mu sát nektar z květů za letu. Latinské slovo Macroglossum znamená velkojazyčná. 
Třepotá velmi rychle křídly (až 80 úderů křídel za sekundu!). To vše skutečně připomíná kolibříka. 
Kdybyste hledali cizí názvy tohoto motýla, setkali byste se právě s motýlím kolibříkem, holoubkem 
atd. Lišajovití jsou vynikající a vytrvalí letci, uletí za 14 dní až 3 000 km. Dosáhnou rychlosti 55 km 
za hodinu, umějí však létat i rychleji. Však to také potřebují, protože migrují. Přilétají k nám z jihu 
na začátku léta, na konci podzimu se vracejí. Žijí v celé Evropě kromě nejsevernějších oblastí.

 Samička klade nazelenalá vajíčka (až 200 kusů) během sání, a to hlavně na svízel. Za 4-6 dnů 
se vylíhnou zelené housenky s pruhem z bílých teček a růžkem na zadečku. Asi za 20 dní se zakuklí 
v kokonu pod zemí. Do podzimu se v kukle vyvine motýl. Dospělci se líhnou v poledne. Roztomilý 
motýlek počká, až mu ztuhnou křídla, a pak může předvádět svůj let kolibříka. Ještě poslední zají-
mavost: Za den prý spotřebuje až 0,5 ml nektaru, takže se má co ohánět křídly. Za jednu minutu prý 
stihne vysát až 100 květů!

Ivanka Špinlerová 

Zajímavost Z Přírody
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